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Förslagsverksamheten
- en värdefull 
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Avdelning Elektronik
- en byra med månqa 
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Vill du hyra en stuga i 
Härjedalsfjällen?
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Fortsatt god 
resultatutveckling för 
Celsius Industrier
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Bengt Bardvall bakom fasaden
En av finansvärldens doldisar, Erik Penser, 
valde för en tid sedan att for första gång
en ta bladet från munnen i en redan 
berömd TV-intervju.

Frågar man folk inom FFV Aerotech 
svarar många, att det finns doldisar även 
här. Man känner till dem, men ser och 
hör dem sällan. För Bengt Bardvall, en av 
de som åsyftas, är en sådan ”anonymitet” 
inget självändamål. Snarare en av arbetet 
påtvingad belastning. För att i någon mån 
motverka detta berättar han nu öppen
hjärtigt om vem som döljer sig bakom 
fasaden ”chef för division Avionik”.

Karlstadsonen talar om den värmländ
ska stolligheten. Om pojkdrömmarna och 
skoltiden. Om teknik, konst och littera
tur. Om administratörer och chefer. Om 
kärnkraft. Om ilska och glädje. Om 
potentater. Om landet och stan. Och om 
kvinnor - på jobbet. $Id 4,s

Pensionerad CW 
skänker bildsamli
till Flygvapenmus 
Ett unikt bildmaterial från 1940-talet skänks til 
Flygvapenmuseum. För ett år sedan arrangerade; 
en "veteranträff" för gamla instrumentmakare pj 
Malmen så efterlystes historiska bilder.

Sten Nordlund, som arbetat såväl på CVM son 
CVA, hörsammade uppmaningen och kom mec 
många bilder.

Ett 60-tal bilder har sammanställts och kom
mer att skänkas till Flygvapenmuseum. De äi 
tagna under åren 1943 och 1945 och samtliga äj 
fotograferade i de dåvarande instrumentverkstä- 
derna.

På bilden till höger undersöker Olle Häggqvisi 
"programpaketet" till en spaningskamera, Sak5 
av fabrikat Hasselblad.
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k—> Koncernchefen om delårsrapporten
Delårsrapport fbr Celsius-koncernen januari - augusti 1991

FORTSATTGODRESULfÄ.J.Vf
• Vinsten efter finansnetto uppgick for perioden januari-augusti till 427 
miljoner kronor, vilket är en ökning med 48 miljoner jämfört med samma 
period föregående år.
• Koncernens finansiella ställning förstärktes ytterligare. De likvida medlem 
uppgår nu till 3,3 miljarder kronor och det justerade egna kapitalet till 
drygt 2,5 miljarder kronor.
• Orderingången ökade och uppgick under årets åtta första månader till 
cirka 6,7 miljarder kronor. Orderstocken uppgick den 31 augusti till cirka 
14 miljarder kronor.
• För helåret 1991 förväntas ett resultat efter finansnetto på cirka en halv 
miljard kronor.
• Styrelsen har beslutat att förbereda en ägarbreddning. Avsikten är att 
Celsius Industrier skall kunna börsintroduceras under första hälften av 
1990-talet.
Resultatet efter finansnetto 
har förbättrats med drygt 
tolv procent jämfört med 
motsvarande period föregå
ende år. I samband med för
säljning av offshoreplattfor- 
mar har värdet på dessa 
kunnat fastställas, varför en 
återvinning av tidigare gjor
da nedskrivningar skett med 
113 msek. I resultatet ingår 
vidare vinster i samband 
med fåstighetsförsäljningar 
på 64 MSEK.

Finansnettot uppgår till 
229 msek (158). Huvudpar
ten av koncernens likvida 
medel är hänförliga till för
skott från kunder, vilket in
nebär att av finansnettot cir
ka 130 msek i själva verket 
bör ses som en del av rörel
seresultatet.

Eftersom Celsius Indus
trier har förvärvat samtliga 
aktier i FFV AB med retro
aktiv verkan från den 1 ja
nuari ingår FFV:s resultat i 
bokslutet för hela perioden.

Verksamhet
CELSius-koncemen har 

sin huvudaffär i försvarsin
dustrin med marin verksam
het, avancerad teknisk kon
sultverksamhet inom elek
tronik och teleteknik samt 
militärt flygunderhåll. Till 
detta kommer intressebolag- 
sandelar i Swedish Ord- 
nance, Volvo Aero Sup
port och IG JAS.

Vidare ingår i koncernen

stora och på marknaden be
tydande företag inom bland 
annat offshore, installatio
ner, fastighetsutveckling, 
underhåll av flygplan, fartyg 
och fordon, komponenttill- 
verkning samt miljö- och 
materialteknik.

Under perioden har som 
ovan nämnts FFV AB för
värvats. Vidare har företag 
och anläggningar förvärvats 
i Australien för att säkerstäl
la tillverkningen av ubåtar 
till australiska marinen samt 
som förberedelse for eventu
ell produktion av militära 
ytvattenfartyg.

Produktionen av de för
sta bostadshusen har påbör
jats på Eriksbergsområder i 
Göteborg sedan definitivt 
igångsättningstillstånd er
hållits från kommunen. 
Byggrätter for drygt 40000 
m: har avyttrats.

Försäljning
Faktureringen under perio
den uppgår till drygt 5,6 
miljarder kronor. Som en 
följd av förvärvet av FFV 
har faktureringen ökat sam
tidigt som en minskning har 
skett genom att Götaver- 
ken Energy avyttrades i de
cember 1990 och betydande 
delar av koncernens off- 
shoreflotta försåldes i början 
av 1991- Under föregående 
år genomfördes vidare ett 
antal större leverenser inom 
den örlogsmarina sektorn

och då några motsvarande 
leveranser ej har skett under 
innevarande år har fakture
ringen på detta område 
minskat kraftigt.

Orderingången uppgår 
för perioden till 6,7 miljar
der kronor. Av större order 
kan nämnas att avtal under 
perioden har tecknats med 
den singaporeanska marinen 
om leverans av fyra minjakt- 
fartyg.

Orderstocken uppgick 
vid slutet av andra tertialet 
till drygt 14 miljarder kro
nor, vilket innebär att order
stocken under året ökat med 
drygt två miljarder kronor.

Resultat
För de grenar av verksamhe
ten som nu utgör koncer
nens huvudaffär är resultat
utvecklingen fortsatt positiv. 
Inom den marina verksam
heten har resultatet minskat 
något jämfört med motsva
rande period föregående år. 
Detta har sin förklaring i an 
föregående år ingick verk
samheten inom Australian 
Submarine Corp. med 14 
månader jämfört med 8 må
nader i år.

Resultatet av den marina 
verksamheten har också på
verkats av en negativ resul
tatutveckling när det gäller 
civila fårtygsreparationer.

Marknaden är för närva
rande mycket dålig och 
beläggningen otillfredsstäl-

För perioden januari till augusti uppgick vinsten. efter finansnetto, till 
427 miljoner kronor. Det är en ökning med 48 miljoner kronor jäm
fört med samma period föregäende är. skriver Celsius konchemchef, 
Olof Lund, i denna kommentar.
lande. Detta i samverkan 
med en alltför låg prisnivå 
som bland annat har sin 
bakgrund i subventioner 
inom vissa EG-länder samt 
ökad konkurrens från varv i 
östra Tyskland och Polen 
har medfört ett kraftigt re
sultatfall.

I övrigt är resultatutveck
lingen fullt tillfredsställande 
såväl när det gäller den 
örlogsmarina verksamheten 
som det militära flygunder
hållet och tekniska kon
sulttjänster. Även offshore- 
verksamheten som huvud
sakligen bedrivs inom Safe 
Partners, ett företag i vil
ket Celsius Industrier 
äger 40 procent, har utveck
lats positivt.

Installationsvcrksamhc- 
ten har påverkats av den då
liga svenska konjunkturen 
med försämrad beläggning

som följd. I resultatet ingår 
kostnader för genomförda 
och planerade personalan
passningar.

När det gäller övriga 
affärsenheter har förluster 
uppstått i den delägda verk
samhet som bedrivs i USA 
och som avser tillverkning 
av ställbara styrsystem till 
fordon. Vidare påverkas re
sultatet negativt av struktur
kostnader i samband med 
personalanpassningar vid 
Götaverken Motor.

Förhandlingar pågår om 
en avyttring av den engelska 
delen av det civila flygplans- 
underhållet som bedrivs 
inom FFV Aerotech In
ternational. De förluster 
som verksamheten inom 
FFV Aerotech Interna
tional kommer att medföra 
beaktas vid förvärvet av 
FFV. varför dessa kostnader
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Avdelning Elektronik

KB
ej belastar CELSius-koncerncn. Fi
nansnettot har förbättrats med 71 
msek, vilket i huvudsak förklaras 
av att de likvida medlen har ökat. 
Som ovan nämnts är en stor del av 
de likvida medlen hänförliga till 
förskott från kunder.

Celsius Industrier AB
Moderbolagets omsättning för pe
rioden januari-augusti uppgick till 
2 msek (4) och resultatet före bok- 
slutsdispositioner och skatt till 
170 msek (177) inklusive utdel
ningar frän dotterbolagen med 
168 msek (163).

Moderbolagets likvida medel 
uppgår till 2338 msek jämfört 
med 1991 msek vid årets början.

Finansiella ställning
Koncernens likvida medel ökade 
ytterligare under det andra tertia- 
let 1991 och uppgår nu till 3,326 
msek jämfört med 2,613 msek vid 
årets början.

Investeringarna uppgick under 
perioden till 685 msek (272). Bal
ansomslutningen ökade under ter- 
tialet med drygt 400 msek till 
11,2 miljarder kronor.

Soliditeten, som minskade som 
en följd av förvärvet av FFV, upp
går nu till 23 procent. Koncernens 
justerade egna kapital har ökat till 
2,546 msek jämfört med 2,166 
msek vid årets början.

Anställda
Under andra tertialet har anta

let anställda minskat med drygt 
500 och uppgår nu till 12811. 
Personalminskningarna har i första 
hand skett inom installationsverk- 
samheten samt inom det civila 
flygplansunderhållet.

Fortsatt anpassning av kapacite
ten sker för närvarande inom i för
sta hand installationsverksamheten 
samt civila fartygsreparationer.

Prognos
Trots att verksamheten inom vissa 
områden starkt påverkas av nuva
rande dåliga konjunktur beräknas 
koncernens resultat under årets 
återstående månader ligga på i det 
närmaste samma nivå som för 
motsvarande period 1990. Detta 
innebär att resultatet för helåret 
beräknas uppgå till cirka en halv
miljard kronor.

Olof Lund
Styrelseordförande 

och koncernchef

Avdelning Elektronik - 
en byrå med många lådor
Avdelning Elektronik i Arboga 
arrangerade fbrra veckan invig
ning med öppet Hus och pre
sentation av sin verksamhet. 
Skälet är att avdelningen har 
fatt ny chef, ny organisation, 
nya lokaler och ny målsättning 
under året.

Stig-Håkan Nilsson kallar 
detta intern marknadsföring. 
Som ansvarig för avdelningen 
vill han sprida information om 
Avioniks egen ”Elektronik
byrå”, vilka resurser den har 
och vad den kan och vill göra i 
framtiden.
—Organisatoriskt har vi inte lyckats 
samla hela avdelningen på ett ställe, 
berättar Stig-Håkan. Produktions
enheten finns fortfarande i berget, 
och det far vi leva med i fortsätt
ningen. Men i övrigt har vi ganska 
problemfritt lyckats samla och 
forma vår avdelning på ett ändamål
senligt sätt.

Elektronikbyrån är inget vederta
get namn, utan en egen beteckning 
som skall markera att detta är en in
tern servicccnhet. Avdelningens 
uppdragsgivare finns idag inom 
Avionik, främst Systemteknik, Flyg
elektronik och Robot. Det är dessa 
avdelningar som, via en internstyrel
se, har det formella ansvaret för 
beläggningen.

Inget monopol
—1 huvudsak skall vi fungera som 
en resurs för större modifieringsupp- 
drag, säger Stig-Håkan. Men vi är 
inte helt hindrade att ta egna initia
tiv till andra interna och externa 
jobb, även om dessa skall godkännas 
av internstyrelsen.

Elektronik har första tjing på 
interna uppdrag, men kan ändå inte 
räkna med att få jobben till vilket 
pris och under vilka förutsättningar 
som helst.

—Uppdragsgivarna ställer natur
ligtvis krav på oss. Och för att möta 
dem utnyttjar vi den lågkonjunktur 
som nu råder till att uppgradera våra 
system, utbilda oss själva och 
utveckla vår metodik.

Oslipad diamant
Med en stram budget, bortsett 

från utbildning och utveckling, vill 
han också pressa ner avdelningens 
timpriser som en ytterligare konkur
rensfaktor. Vad beträffar vinstkravet

Hur skall en Elektronikavdelning invigas om inte med elektronisk bandklippning? .Var 
Bengt Bardvall tryckte på knappen hissades alltså ridån samtidigt som marschmusik ljöd 
ut över lokalen. Till synbar glädje för fr v Claes-Göran Danielsson, AF. Stig-Håkan 
Nilsson värd för dagen, Anders Unell AS och Hans Sköldfrån AE.

är målet att hålla omkostnadsnettot 
på nollnivå, externa uppdrag ej 
inräknade.
Det första Stig-Håkan kände när 
han kom till Elektronik i våras var, 
att han här fatt "en oslipad dia
mant" att förvalta.

—Jag fann ett gäng unga, enga
gerade människor som trivs tillsam
mans, gärna ställer upp litet extra 
och är pigga på nyheter. De förfogar 
över goda hjälpmedel, och nu gäller 
det bara att utnyttja alla dessa kraf
ter fullt ut.

Springa är målet
Inom kort samlas delar av avdel

ningen för en avstamp tillsammans. 
Då skall avionikledning och de in
terna uppdragsgivarna förmedla sina 
krav på det nya Elektronik. Stig- 
Håkan skall se till att förankra 
avdelningens egna mål hos sina 
medarbetare. Och han hoppas att 
detta skall bli en ordentlig kick för 
avdelningens styrka och vi-känsla.
Krypa kan vi, menar Stig-Håkan, 
men nu måste vi lära oss att gå för 
att sen börja springa. Det vill säga 
att tillgången till den nya CAD-tek- 
niken finns. Men man måste utnytt- 
ja alla dess möjligheter för simule
ring och verifiering före byggander 
av hårdvaran. Det har man inte 
gjort hittills i någon större omfatt
ning.

—Springa lär vi oss när alla våra 
uppdragsgivare med vår hjälp har 
fått kunskap om vilka krav den här 
tekniken ställer på specifikationer 
och underlag.

—Aven om det för tillfallet är 
litet tunt med jobb, arbetsformerna 
inte är helt klara i konturerna och 
våra egna resurserna måste finslipas, 
så ser jag positivt på 
Elektronikbyråns framtid, avslutar 
Stig-Håkan.

Text Anne AHard 
Foto: Reinhold Carlsson 

Teckning: Lennart Askerlöt



Bengt Bardvall, divisionschef på Avionik

Aenignuuniel__________

Porträttet

-Goda, mänskliga
—Hur min finansiella situation ser ut?

Bengt Bardvall tycks inte tro sina öron. Han är 
uppenbart förvånad över min fräckhet. Anda tills 
jag börjar prata om Stina Dabrowski och TV- 
intervjun med Erik Penser kvällen innan. Då fat
tar han, och sen kommer skrattet.

Vi lämnar det ämnet. För finansvärldens doldi
sar i all ära, men just nu är jag mest nyfiken på 
vem som döljer sig bakom titeln ”chef för divi
sion Avionik”.
Om det beror på blygsam
het eller gott omdöme, låter 
jag vara osagt. Men Bengt 
gillar inte att på det här sät
tet breda ut sig i spalterna, 
så mycket har jag förstått. 
Han ifrågasätter nästan 
besvärat sniket läsvärde en 
personlig intervju kan ha.

—Är folk verkligen så in
tresserade av min person?, 
undrar han misstroget.

Sanningen att säga vet jag 
inte. Jag kan bara gissa att 
många gärna vill veta litet 
mer om människan bakom 
chefsfasaden. En viss nyfi
kenhet har vi litet till mans, 
tack och lov. Dels är den en 
viktigt drivkraft, dels inne
håller den en god portion 
sunt, medmänskligt intresse. 
Se bara på Erik Penser - han 
läser Svensk Damtidning!

Ingen stolle
Allt har en början, och 
Bengt hade sin i Karlstad. 
Idag hör man det knappt på 
dialekten, tråkigt nog. Det 
tycker han själv också. Nu 
är dialekten inte det enda 
som utmärker värmlänning
arna. De är kända för sitt 
egensinne också. Eller stöl- 
ligheten, som Bengt kallar

—Men den ser man nog 
mer av ju längre in i Värm
land man kommer. I Karl
stad märker man knappt nå
gonting av den, skyndar han 
sig att tillägga. Kanske är 
han så snabbt for att klara 
sig undan den solklara följd
frågan. Hur yttrar sig stöl- 
ligheten hos dig, Bengt? Nu 
far vi andra grunna på det 
bäst vi gitter.

Livet och skoltiden i Karl
stad gick vidare tills Bengt 
bestämde sig för den teknis
ka banan och flyttade till 
Västerås. Året var 1959. Där 
grundmurade han sin ut
bildning fram till mitten av 
1960-talet och blev elek
troingenjör. Bengt trivdes 
med att plugga och var en 
duktig elev.

Ett riktigt ess
—Man skall tycka om 

skolan för att lyckas, och jag 
var ett riktigt ess, säger han 
utan minsta blygsamhet. 
Och det var en förutsättning 
för att bli antagen som ele
vingenjör på ASEA. Så 
började nämligen inskol
ningen i det företaget.

Han hade inga vanliga 
pojkdrömmar om att bli po
lis, lokförare eller pilot.

—Nej, jag minns inga 
tydliga drömmar annat än 
möjligen sådana med en 
dragning åt teknik. Precis 
som andra pojkar höll jag på 
med tekniska grejor, bilar 
och motorcyklar. Som poj
kar skall, tillägger han med 
viss ironi.
Intresset för litteratur och 
konst väcktes i de tidiga 

Officiella tillställningar och invigningar kan ibland roa nyfikna tekniker. Här demonstrerar Urban Nilsson 
ett målinmätningssystem förde nyfikna herrarna Bengt Bardvall. Anden Unell Alf Gnstafison och Sölve 
Alvarsson. Det hände vid invigningen av Avioniks "nya" Elektronikavdelning.

ungdomsåren. Bengt läser 
mycket. Med förkärlek an
glosaxiska författare och 
gärna på engelska. Nu lyser 
hans läslampa över Isaac B 
Singer, och efter nobelpris
tagaren står Lars Gustafsson 
på tur.

Böcker och tavlor
Det som lockade honom 

in i konstens värld var 
främst kubismen, dadais
men och surrealismen. Han 
är ingen samlare men besö
ker gärna konstgallerier och 
utställningar.

Bengt hade en stark upp
levelse under årets flygmässa 
i Paris. Då pågick en åter
blickande utställning med 
verk av de stora mästarna på 
Centre Pompidou - stadens 
hypermoderna kulturcent
rum. Där återknöt han kon
takten med några av sina fa
voriter inom konsten, bland 
andra Picasso och Dali.

Det finns ingen konflikt 
mellan teknik och intresse 
för konst och litteratur.

—Da Vinci är väl ett ta
lande bevis för motsatsen. 
Denne man som var både 
ett tekniskt snille och en av 
världens stora konstnärer.

Kärnfullt arbete
Åter till 1960-talets Väste
rås. På ASEA fastnade Bengt 
för atomkraften, som då var 
en ny, spännande och förfa
rande helt "rumsren” ener
gikälla.

Bland annat jobbade han 
på Sveriges första kärnkraft
verk i Agesta utanför Stock
holm under ett och ett halvt 
år. Han var även med då 
grundvalarna lades till 
Oskarshamn 1 som ansvarig 
för Asea Atoms montagear
beten. I ett helt decennium 
var han projektansvarig för 
kärnkraftanläggningar i 
både Sverige och Finland.

Senare blev han chef för 
produktionsavdelningen på 
division Transmission med 
större delen av verksamhe
ten förlagd utomlands. 
Framför allt i Saudi Arabi
en. Under den perioden lev

de Bengt på resande fot 
hundra dagar om året.

—Visst var det jobbigt, 
men jag lärde mig mycket 
om hur man förverkligar 
projekt i utvecklingsländer 
med ett minimum av egen 
personal och genom att ut
nyttja lokal arbetskraft. Det 
var oerhört nyttiga kunska-

Lockande process
När Bengt 1985 kom till 
FFV och Telub i Arboga 
hade inga andra erfarenheter 
av försvaret än dem han fatt 
i lumpen.

—Men jag såg ändå ett 
klart samband med FFV. 
Det var en storindustri med 
bred teknisk bas, och här 
fanns möjligheten att fa del
ta i omformningen av ett 
stort affärsverk till ett 
lönsamhetsinriktat företag. 
Processer som inbegriper 
människor, system och ruti
ner i omvandling har alltid 
lockat mig. När jag idag gör 
en jämförelse med övriga 
näringslivet, står inte heller 
vårt företag efter den privata 
storindustrin.

Saknar du det gamla 
FFV? Bengt blir överraskad 
av frågan eftersom tanken 
inte har slagit honom tidiga
re. Han tar den till sig och 
svarar sedan.

—FFV var mer närvaran
de för oss än Celsius tack 
vare det korta avståndet till 
Eskilstuna och de täta kon
takterna på många nivåer. 
Jag kan konstatera att det är 
borta nu utan att lägga nå
gon värdering i detta fak
tum. Däremot håller jag 
med om uppfattningen att 
det för vår del finns mer po
sitiva än negativa aspekter i 
ägarbytet. Att ha en ekono
miskt stark ägare är inte 
minst viktigt för oss i dagens 
läge.

En vägledare
Teknikutbildningen till 
trots har Bengt fungerat 
som administratör större de
len av sitt yrkesverksamma 
liv. Men vad är egentligen
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Porträttet

ner är stor lycka för mig
en administratör?

Det är någon som far an
dra att göra rätt saker, säger 
han efter en stunds funde
rande. Någon som far med
arbetare att fungera så att 
kunder, ägare och de själva 
känner sig nöjda. Företag le
ver inte statiska liv. Idéerna 
kring deras verksamhet för
ändras ständigt. Det kräver 
anpassning, och då har ad
ministratören, eller chefen, 
en given roll som vägledare.

—Sällan har förändring
arna kring oss varit så stora 
som nu. Vi har en ny ägare, 
och vår största kund lever i 
en krympande och ekono
miskt hotfull verklighet. De 
nya tankar, krav och planer 
som Celsius nu initierar, på
verkar främst företagsled
ningens arbete. Men försva
rets problem påverkar oss 
alla.

Ansvar och tillit
Som chef ställer Bengt vissa, 
orubbliga krav på sina 
närmaste medarbetare.

—De måste tydligt visa 
att de kan ta på sig det an
svar de är utsedda att ta. 
Klarar de inte uppgiften, 
måste de tillstå der. Så 
mycket tillit kan vi känna 
för varandra, att vi vågar 
visa både vår styrka och vår 
svaghet. Det gäller de andra, 
och det gäller mig.

Han ställer dessutom kra
vet på sig själv att aldrig för
tröttas i sin ambition att 
vara tydlig och ärlig mot 
omgivningen.

Men blir du inte arg på 
den som inte klarar att upp
fylla dina krav?

—Nej, ärligt talat blir jag 
aldrig arg. Det hände när 
jag var yngre, och jag mådde 
bara illa av det själv. Det 
kan vara en svaghet hos mig. 
Men jag menar att en chef 
redan har ett naturligt över
tag i sin position och bör 
undvika att förstärka det yt
terligare. Risken är stor att 
man med ett så kompakt 
övertag krossar en männis
ka, vilket vore både me
ningslöst och omänskligt. 

Om vi istället ser på motsat
sen till ilska. Vad är det som 
gör dig glad?

—Att lyckas med det 
man tänkt sig i stort som i 
smått. Jag blir lika glad av 
att lyckas laga en cykel som 
att lyckas ta hem en storor
der. Därför kan glädje inte 
kvantificras. Och jag blir 
glad av goda, mänskliga re
lationer i arbetet, på fritiden 
och inom familjen. Goda 
relationer är stor lycka för 
mig.

Lämnar landet
Bengt har i många år bott 

på landet mellan Köping 
och Västerås. Han älskar 
Mälardalens natur med sina 
lövskogar och vattendrag. 
Men nu lämnar han landet 
på gott och ont för att flytta 
till Västerås.

—För mig skulle Väste
rås vara det bästa valet även 
om jag inte hade bott där ti
digare. Staden har närheten 
till Arboga och ger mig de 
möjligheter jag vill ha för att 
till fullo kunna ta vara på 
fritiden. Fritiden för Bengt 
är inte bara konst och böck
er. Han motionerar flitigt på 
Friskis och Svettis, spelar 
badminton och åker gärna 
skidor på vintern.

En liten byst
Vi glider in på ämnet poten
tater och deras benägenhet 
att genom historien resa 
minnesmärken över sig själ
va. Har du några planer i 
den riktningen?

—Det räcker nog med en 
liten byst här ute på gräspla
nen, skrattar Bengt och stry
ker sig förnumstigt över ha
kan. Men skall vi tala allvar 
så är min enda ambition i 
den riktningen att fullfölja 
mina ursprungliga planer 
för Avionik.

Att koncentrera verksam
heten, utveckla huvudmark
naden och återställa förtro
endet hos kunden. Ett 
förtroende som fick sig vissa 
törnar under den tid då Ae- 
rotech ägnade sig åt en 
tämligen vildvuxen verk-

En tekniker i teorin men en administratör i praktiken. Enligt Bengts egen definition ar administratören
som far andra att göra rätt saker sä att kunder, ägare och de själva blir tillfredsställda.
samhet.

Det finns tre grupper 
som skall avgöra om han 
lyckas med sina föresatser. 
Ägare, kunder och de 
anställda. Idag är läget, en
ligt Bengts bedömning, att 
ägaren är i huvudsak positiv. 
Men i förhållande till kun
der och anställda återstår en 
del att göra för att nå målet.

Fler kvinnor - fler chefer 
Jag kan inte, med hedern i 
behåll, avsluta samtalet utan 
att fråga Bengt om hans syn 
på kvinnornas roll i företa

get. Varför är de så fa. och 
var finns de kvinnliga che-

—Jag har själv frågat mig 
varför 1980-talets ambitiösa 
försök att locka kvinnor till 
teknikjobb inte har gett 
resultat? Tvärtom ser man 
en återgång till traditionella 
mans- och kvinnoroller 
bland ungdomarna. Men jag 
är inte mäktig att förklara

Båda könen har samma 
förutsättningar på vån tek
nikområde. Där finns det 
inga hinder i form av tunga 

eller farliga jobb.
—I de fäll där vi har 

lyckats rekrytera kvinnliga 
tekniker är även resultatet 
gott. Min uppfattning är att 
de trivs, och då fäller det sig 
helt naturligt att de gör ett 
bra jobb. Jag önskar att vi 
fick fler kvinnor, inte på tra
ditionella kontorsjobb. utan 
pä tekniksidan. Då skulle vi 
också, med självklarhet och 
automatik, fi fler kvinnliga 
chefer. Det är min absoluta 
övertygelse

Text Anne Allard 
Foto: Reinhold Carlsson
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Förslagsverksamhet

Förslag^erksamheten - 
en värdefull termometer
Förslagsverksamheten 
lever den? Javisst gör 
den det. Även om det 
har varit ganska tyst 
omkring den en längre 
tid, så lever den ganska 
gott-

Aerogrammet berät
tade i början av sep
tember om Ivan 
Lundberg på Avionik, 
som belönades med 50 
000 kronor för ett för
slag. Nu spinner vi 
vidare på temat och 
granskar förslagskom- 
mittéernas arbete och 
uppgifter.
Det finns mänga sätt att ta 
tempen pä ett företag. 
Förslagsverksamheten är ett, 
som kan ge en vink om hur 
ett företag mär. Ar det ett 
friskt företag sä är förslags
verksamheten aktiv och 

/ uppbackad frän alla häll.
Mår företaget dåligt avstan
nar även pulsen kring denna 
verksamhet. Sedan finns det 
naturligtvis varierande till
stånd mellan dessa ytterlig
heter.

Vilken företagsledning 
man än frågar, så värderar 
den förslagsverksamheten  
mycket högt. Den är en vik
tig faktor för rationalisering, 
förbättring av arbetsmiljön, 
kostnadsbesparingar, nytän
kande och utveckling i ett 
längre perspektiv.

Man kan inte heller bort
se frän det PR-värde verk
samheten har för företaget. 
Vem tolkar det inte som ett 
tecken pä kreativitet och 
framåtanda när det skrivs i 
tidningarna om att Volvo, 
ABB eller FFV Aerotcch 
delar ut friska förslagspengar 
till sin personal?

Ut ur spåren
Bengt Eriksson är ny ordfö
rande i Avioniks förslags- 
kommitté. Han vill inte låta 
allt rulla på i samma gamla 
hjulspår, utan tänker sig en

— Hurfar man runda ägg att bli fyrkantiga? Det är ofta sådana pro
blem som våra förslagsställare på enkla sätt lyckas lösa, säger Bengt 
Eriksson. Han välkomnar alla idéer och betonar att det inte kostar 
något att få dem bedömda.

del nyheter som kan förenk
la och förbättra rutinerna.

—Det nya SFO-avtalet 
reglerar inte förslagsverk
samheten, utan vi lever fort
farande med det avtal som 
vi tidigare har arbetat efter, 
säger han.

Det är i sig ingen nack
del, eftersom de gamla 
reglerna och riktlinjerna för 
bedömning och beräkning 
är fullt användbara. Idag lig
ger de till grund för förslags
verksamheten inom hela 
FFV Aerotcch.

—Men det finns annat 
än förändrade regler som 
kan blåsa litet nytt liv i den 
här verksamheten.

Värt ett försök
Förslagsgängcn ser ut sä här 

idag. Någon far en idé och 
anser den vara värd en pröv
ning av förslagskommittén. 
Han eller hon hämtar blan
kett och kuvert vid närmaste 
förslagslåda, skriver ner sitt 
förslag och lägger det i 
lådan.

—Jag rekommenderar al
la som frågar att lämna in 
sina förslag. Det kostar inget 
att fa dem bedömda, säger 
Bengt.

Sekreteraren tömmer re
gelbundet lådorna, registre
rar alla inkomna förslag och 
remitterar dem vidare till 
berörd avdelning för yttran
de. Där delegeras förslaget 
ofta vidare till sakkunnig 
handläggare.

De som yttrar sig tittar 
inte pä förslagsersättningen, 
utan enbart på eventuellt 

utnyttjande och besparing. 
Remissen går sedan tillbaka 
till sekreteraren, som tar 
fram material och underlag 
för den bedömning som 
kommittén gör vid något av 
sina sex sammanträden om 
året.

Lång väntan
—Det som händer där är att 
förslagen antingen avslås 
eller tillstyrks, berättar 
Bengt. För tillstyrkta för
slag, som inte medger någon 
ekonomisk beräkning, har vi 
ett särskilt poängsystem. För 
övriga beräknar vi det eko
nomiska värdet. Detta ligger 
sedan till grund för ersätt
ningen, som vi i bästa fall 
kan betala ut omgående på 
lönen. Förslag som kräver 
komplettering av yttrande, 
bordläggs tills vidare.

Bordläggningstiderna blir 
ibland onödigt långa. Det 
finns ännu på hösten 1991 
förslag som har legat pä 
kommitténs bord sedan 
våren 1988. Om Bengts idé 
fäller i god jord kommer 
tiden, i de flesta fall, att 
kunna kortas ner väsentligt. 
Men det förutsätter att 
remissrundan inom företa
get går snabbt. Det kan vara 
litet si och så med det idag, 
därför att förslagsärendcn 
inte alltid har den höga pri
oritet ute i linjen som är 
nödvändig.

Snabbt och enkelt
—Vad jag vill ändra på är

de länga handläggningsti- 
derna, säger Bengt. De kan i 
många fäll kortas ner åtskil
ligt och med ganska enkla

Det gäller de flesta för
slag. Det finns sådana för
slag som kräver grundligare 
bedömning av FMV med 
bland annat urprovning och 
granskning av utfall. Och 
detta måste av förklarliga 
skäl accepteras.

—Men i allmänhet kan 
vära egna sakkunniga även 
avgöra om dessa förslag 
kommer att införas eller 
inte. Därmed kan de omgå
ende lämna ett yttrande, vil
ket innebär att förslagställa- 
ren far sin ersättning snab
bare. Om beloppet efter 
slutbedömning visar sig vara 
för högt, far saken bero. Är 
det däremot för lågt, far idé
givaren återremittera försla
get till kommittén för förny
ad bedömning och eventu
ellt kompletterande ersätt
ning.

Mer uppmärksamhet
—Denna viktiga verksam
het skall vitaliseras genom 
att tilldelas mer uppmärk
samhet, säger Bengt 
Bardvall chef för division 
Avionik.

—Den skall ges utrymme 
pä ledningsmöten, i verk
samhetsuppföljningar, vid 
personalträffar och i andra 
viktiga sammanhang.

Anne Allard

Förslagskommitténs 
sammansättning
Avionik
Ordf: Bengt Eriksson 
Sekt: Sture Agcborg 
Avionik: Jan Welin 
SF: Alf Gustafsson 
SIF: John Westman 

Flygteknik 
Ordf: Ove Isacsson 
Sekr: S-A Överström 
Flygteknik: Arne Hansson, 
Lennart Svensson 
SF: Stig Gustafsson 
SIF: Christer Clerbin 
CF: Per Hansson



Nytt FMV-kontor i Arboga
I förra veckan öppnade 
FMV sitt Arbogakon- 
tor i nya lokaler på 
Rattvägen 1. Lars 
Frennemo är som 
platsansvarig mycket 
nöjd med den nya 
omgivningen.
—För ett år sedan blev situ
ationen ohållbar för den 
grupp FMV-anställda, som 
är stationerad här i Arboga. 
Vi har länge suttit inackor
derade på skilda håll, men 
förra året togs beslutet om 
att hitta en gemensam lokal 
för oss. Och ett nybygge 
visade sig faktiskt vara den 
ekonomiskt bästa lösningen.

Under senare år har 
FMV anställt en rad perso
ner i Arboga, ofta från FFV 
Aerotech, som tidigare varit 
deras konsulter.

—Vi kallar det konsult- 
utväxling. I längden blir

detta ekonomisk fördelak
tigt för FMV, eftersom vi 
som konsulter ofta har arbe
tat till 100 procent åt en och 
samma enhet inom materi
elverket.

Gruppen har med tiden 
vuxit till femton personer, 
som alla arbetar för olika 
FMV-enhcter. Men Lars ser 
många möjligheter för dem 
att i fortsättningen ge stöd 
och hjälp åt varandra. 
Dessutom kan man lösa 
många administrativa frågor 
gemensamt.

—Även FFV Aerotech 
kommer att ha fördelar av

vårt nya kontor. Vi har 
utmärkta resurser för sam
manträden här, och detta 
kan med all sannolikhet bli 
en flitigt utnyttjad mötes
plats för båda parter i fram-

Byggarbetet gick mycket 
snabbt, vilket alla arbogabor 
har kunna konstatera.

I mars sattes spaden i jor
den och byggnaden var 
inflyttningsklar i början av 
oktober. I mitten av novem
ber arrangerar FMV den 
officiella invigningen av sitt 
nya kontor.

AA

Tack
Ett varmt och hjärtligt tack 
till alla mina arbetskamrater 
för all uppvaktning när jag 
slutade min anställning vid 
FFV Aerotech.
Kjell "Nippe" Larsson...

... som med sitt tack även 
skickar denna hyllningsdikt: 
”FFV - Du trygga vagga.
För Dig vill jag hissa min 
tacksamhets flagga.
Ett tack för alla dessa år.
Ryms ej att räknas på mina 
fingrar och tår.

TUS och FUS och uppar- 
betningstakt,
Du har haft mig helt i Din

FLIS, doppler, TILS och 
pejl,
till Er alla får jag nu säga 
hej.

Likaså till 55 och 601, 
men Ni lever nog vidare till 
2001.
FLIS och ILS, NDB och 
DME,
hoppas att Ni också kan 
hänga me’.

Jag vill Dig önska lycka på 
färden
och hoppas Du rad 13 kan 
fylla med positiva värden.
Utbudet finns i FMVs kaka, 
det gäller bara att så stora

Ny verkstad for 
säk-mat invigd

bitar som möjligt få smaka.

Ja, Du FFV, tiden den går.
Det är nästa så ögonvrån 
fylls av en tår.
FFV - ett hjärtligt tack och 
farväl.
Hoppas Du får leva gott och 
må väl.”

Tack
Jag vill tacka chefer, arbets
kamrater och facket för alla 
fina presenter och den 
varma hyllningen på min 
50-årsdag.

Peder Nordkvist, AS40

VILL DU HYRA EN 
STUGA I HÄRJDALS- 
FJÄLLEN?
Alla anställda inom FFV AB-koncernen, FFV 
Aerotech och Telub är välkomna att vara med i 
udottningen av de stugveckor i Härjedalsfjällen 
som finns tillgängliga under veckorna 52-15. 
totalt 17 stugveckor. Med följande fördelning:
i Fjällbyn 3 stugor vecka 52

1 stuga vecka 1
4 stugor vecka 8
3 stugor vecka 9

i Fjällsätern 3 stugor vecka 10
i Fjällvattnct 2 stugor vecka 11
i Fjällsätern 1 stuga vecka 15.

Fjällbyn i Tännäs passar både dig som tycker om att ga på 
tur och dig som föredrar att åka utför. Från ditt hus i 
Fjällbyn ser du skidområdet Tännäs Ski Center. Fjällbyn 
passar också bra för barnfamiljer eftersom här finns 
många aktiviteter utöver skidåkning. Stugorna i Fjällbyn 
är på 48 m2 fördelade på kök. storstuga, tvä sovrum samt 
toalettrum med dusch och solaltan. Det finns sovplatser 
för 6 personer men porslin och övrig utrustning för 8 per
soner.

Fjällsätern som ligger i en solig sydsluttning mitt i 
Tänndalen erbjuder härlig skid- och vandringsterräng 
samt miltals med rösade leder. Stugorna i Fjällsätern är på 
70 m2 fördelade på kök, storstuga, tre sovrum, hall, toa
lettrum med dusch och bastu, förråd och stor solaltan. 
Det finns sovplatser för 8 personer men köksutrustning 
för 10 personer.

Fjällvattnet i Tännäs erbjuder skidspår, vandringsleder. 
fiskevatten runt knuten och nära till mängder av andra 
aktiviteter. Husen är belägna 750 meter över havet, grän
sar till Rogens naturreservat och ligger i strandkanten vid 
sjön Vattnan. Stugorna i Fjällvattnet är på 56 m2 fördela
de på kök, storstuga, två sovrum, hall och toalettrum med 
dusch. Det finns sovplatser för 6 personer men porslin 
och övrig utrustning för 8 personer.

Du deltar i udottningen genom att skicka in nedanstå
ende talong (eller avskrift). Endast en talong per anställd 
godtas, men du kan självklan söka flera veckor på samma 
talong. Hyran för en stugvecka är 2 300 kronor. Stugorna 
lottas ut snarast möjligt efter ansökningstidens utgång och 
omedelban därefter sänds besked till alla sökanden.

Har Du frågor angående stugveckorna så ring 
Else-Marie Ericsson, FFV AB, tel 016-15 50 64.

Ja, jag vill vara med i udottningen av 
stugveckor under veckorna 152-215.

Bostadsadress________________________________

Postadress__________________________

Anställd vid bolag_____________________ _____

Önskad vecka______________________

Talongen sänds till FFV AB, 631 8~ 
Eskilstuna, senast den 15 november 1991.



Bilden påminner mest om ett öststatkst soppkök, men den föreställer den 
1945 nya mässen på CVM.

Historia

Aerotechare skänker bilder 
till Flygvapenmuseum

För ett år sedan arrangerades en vete
ranträff för gamla instrumentmakare 
på Malmen. Inför träffen efterlystes 
bilder från svunna tider.

Arrangörerna blev bönhörda över 
förväntan. Sten Nordlund, som arbe
tade på CVM under åren 1941 till 
1946 då han tillsammans med flera 
andra arbetakamrater flyttade till den 
nybildade flygverkstaden i Arboga, 
kom med en ordendig packe negativ.

Lars-Erik Larsson och Sten har nu 
tillsammans sammanställt ett 60-tal 
bilder, som kommer an doneras till 
Flygvbapenmuseum, med ordendiga 
texter, som till och med talar om 
vilka instrument personerna på bil
derna arbetar med.

På bilden ovan arbetar Sven 
Fredriksson, "Mudde", med ett luf- 
kursgyro. Det är ett gyro som divi
sion Flygteknik arbetar med än i dag, 
då det finns i Sk50.

Bilden är, liksom de flesta andra, från instrumentverkstaden. Denna 
bild är från by 20, som stod klar 1944.

Astor Lindström (överst) och Arne Steen under provning av ett 
Zeiss bombsikte. Siktet var avsett för plan bombfdllning och 
mätte via en centrifiigalreglerad likströmsmotor och en mekanisk 
integrator fart, sidavdrift m m. Det är inte bara Astor i familjen 
Lindström som arbetat vid CVM, även sonen Bo arbetade tills 
för något år sedan vid såväl division Flygteknik somAvionik.

Pä kontoret, fr v Birtta Hultberg, Bemdt Ohlsson. Maria Wenegård 
och Inger Johnsson.

Sven Fredriksson, Mudde kallad, tar en kaffetår. Observera dammkuporna i förgrunden som var föregånga 
till dagens rena r.tim. Under dessa dammkuporförvarades de rengjorde detaljerna  fram till avan
Samma funktion hade de stora glasburarna på arbetsbänkarna som syns i bakgrunden och pa t


